

တၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘၣ်ဃးက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤ
တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်န့ၢ်ပမၤန့ၢ်အီၤသ့ၤလၢသးစၢ်ဖိ
ဒီးသးစၢ်ဒိၣ်တုၤဒိၣ်ပွဲၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ

န့ၢ်ဒီးတၢ်ဆီတလဲအါမးလၢန့ၢ်တၢ်လံာ်လိာ်က့ၢ်အ
တၢ်မၤစၢၤဆူပုၤဒိၣ်တုၤဒိၣ်ပွဲၤအတၢ်မၤစၢၤန့ၢ်လီၤ
တၢ်ဒူးန့ၢ်အံၤကမၤစၢၤန့ၢ်လၢကဘၣ်ဆဲးကျၢၤဒီးမ
တၢ်န့ၢ်ကဘၣ်မ့ၢ်လၢတၢ်မၤန့ၢ်လဲၣ်န့ၢ်လီၤ



နတီၤထီၣ်က့ၢ်*NebraskaVR*(တၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၢ်တၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမ့ၤဒီး*DHHS*ပုၤက့ၢ်ဂီၤတ
ဂ့ၤတၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်တဖု(*DDD*)မၤသကိးတၢ်ဒိးသိးကမၤစၢၤန့ၢ်လၢန့ၢ်ဒီးန့ၢ်တၢ်မၤ
အါထီၣ်လၢတၢ်ပၤလီၤသးဒီးန့ၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကရၢကရိၣ်န့ၢ်လီၤ.

ခါနဲးကရၢတၢ်ကွၢ်ထီၣ်ခဲလၢနဲး

နတီၤထီၣ်သရၣ်တဖၣ်၊ Nebraska VR (တၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၤတၢ်လုၤအိၣ်သးသမ့ၤ) ဒီး DHHS ပုၤကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်တဖၣ် (DDD) မၤသကိးတၢ်ဒ်သိးကမၤစၢၤန့ၤလၢနကဒိးန့ၤတၢ်မၤအါထီၣ်လၢတၢ်ပၤလီၤသးဒီးန့ၤဘၣ်လၢတၢ်ကရၢကရိၣ်လီၤန့ၤကွၢ်မ့ၣ် Nebraska VR ဒီး/(မ) DDD

ယုၣ်ဒီးန့ၤမိၢ်ပၢ်အတၢ်ပျဲဆူနတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒ်သိးကမၤဂ့ၤထီၣ်နတၢ်ဆီတလဲတၢ်ရၣ်တၢ်ကျဲၤန့ၤလီၤ. ဒ်ခဲန့ၣ်ဆူၤ၂၁ န့ၣ်ကွၢ်ဖိလီၤလံၤတဂၤအသိးန့ၤကြးသ့တၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးလၢန့ၣ်ဒီး

Nebraska VR လီၤတီၤထီၣ်မ့ၢ်ဝံၤအလီၤခဲ Nebraska VR မၤသကိးတၢ်ဒိးန့ၤဆူညါသ့န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်ပျဲထီၣ်၂၁ န့ၣ်တဘျီယီဒီးပုၤမ့ၢ်ဃုထၢန့ၤလၢ DD တၢ်ဖဲတၢ်မၤအါဒိးန့ၤန့ၤမိၢ်ပျဲတဖၣ်သ့ဝဲလီၤ.

တၢ်န့ၣ်ကျဲအံၤဒုးသ့ၣ်ညါန့ၤလၢနဒိးန့ၤတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လၢန့ၣ်န့ၤလီၤတၢ်ဝဲအံၤထီၣ်သ့ၤတြီၤအသးဒီးတၢ်မၤစၢၤလၢနဒိးန့ၤဘၣ်အီၤဖဲ Nebraska VR ဒီး DDD လီၤ.



ကွၢ်

နကွၢ်ဂီၤမ့ၢ်တဂ့ၤဒီးလိၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီထီၣ်ခါနဲးန့ၤကြးန့ၤဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်မၤစၢၤလီၤဆီဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ တၢ်ဝဲအံၤနမၤန့ၤတုၤနဖျိထီၣ်ကွၢ်(မ့)တုၤလၢကွၢ်အနီၣ်ကတၢ်ဖဲန့ၣ်ပုၤထီၣ် 21 န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.



န့ၣ်ဘရၣ်စကၣ် VR (တၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၤတၢ်လုၤအိၣ်သးသမ့ၤ)

န့ၣ်ဘရၣ်စကၣ် VR န့ၣ်မၤစၢၤပုၤကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤလၢတၢ်သးလီၤသးကျဲတချုးအဝဲသ့ၣ်ဃုထီၣ်တၢ်မၤန့ၣ်လီၤန့ၣ်ဘရၣ်စကၣ် VR စ့ၢ်ကီးမၤစၢၤလၢကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်လၢကကတၢ်ကတီၤတၢ်ကဃုထီၣ်တၢ်ဒိးကပံးဃာ်တၢ်မၤဖဲမၤသကိးတၢ်ဒိးပုၤကွၢ်ကၢတၢ်ဖိဒ်သိး ကဘျီဂ့ၤထီၣ် ကန့ၣ်လိဝဲဒိးကတီၤမၤစၢၤပုၤလၢကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်လီၤ.



DHHS - ပုၤကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်တဖၣ် (DHHS-DDD)

DHHS ပုၤကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်တဖၣ် (DDD) မၤစၢၤကျိၣ်စ့ဒီးကွၢ်ထွဲလီၤကဝီၤဂံၢ်ဒိၣ်ထံးတၢ်မၤစၢၤ (HCBS) ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လီၤ. နကဒိးန့ၤဘၣ်အီၤဖဲန့ၣ်အိၣ်ဒိးတၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်တသ့ၣ်တဘၣ် (DD) ကြးဒီးတၢ်ဃုထၢဒီး ပုၤလိာ်ဘၣ်တၢ်ကပူကယာ်လီၤ .

TABLE OF CONTENTS

ယလိာ်ဘၣ်ပှၤလၢကအံၤထွဲကွၢ်ထွဲယၤဂၤဂၤနီၤ?	2
ယကမၤန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤဖဲလဲၣ်တခါလဲၣ်?	3
ယကဘၣ်ပတံၤထီၣ်တၢ်ဒ်လဲၣ်?	4
ယကမၤန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤအကတီၢ်ဖဲလဲၣ်?	5
နီၢ်ထီၣ်လၢအကြၢးဝဲဘၣ်ဝဲ ဒီးတၢ်ဃုထၢတဖၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်?	6
ပှၤလၢအကြၢးဝဲဘၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဃုထၢန့ၢ်ပှၤဟံၤလီၤအီၤဒ်လဲၣ်?	7
ယကဘၣ်အိၣ်ခိးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်နီၤ?	7
တၢ်မ့ၢ်တဃုထၢယၤဒီးယကဘၣ်မၤဒ်လဲၣ်?	8
တၢ်မ့ၢ်တဃုထၢယၤဒ်သိးယသုတမၤသကိးတၢ်ဒီးယကဘၣ်မၤဒ်လဲၣ်?	8
တီၤထီၣ်ကိၤအတတီၢ်တၢ်ကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်?	9
ယမ့ၢ်ဟးထီၣ်ကိၤဒီးတၢ်ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်?	10
ဖီတၢ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆၢတဲၣ်အီၤဒ်လဲၣ်?	11
ယတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ယကဘၣ်ချ့ၣ်ကျဲၤအီၤဒ်လဲၣ်?	12
ယကဘၣ်ပတံၤထီၣ်တၢ်လၢတၢ်မနုၤဂၤအဂီၢ်လဲၣ်?	13
ခၢၣ်စးကရၢ (Agency) တၢ်ဆဲးကျိးတဖၣ်	14

ယလိာ်ဘဉ်ပုၤလၢကအံၤထွဲကွၢ်ထွဲယၤဂၤဂၤ

ကိုးနမိာ်နပာ်(မ့)ပုၤလၢအိၣ်ဒီးသဲစးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢအံၤထွဲကွၢ်ထွဲနတဖၣ်ကဘဉ်မၤသကိးတၢ်ဖဲနအိၣ် ၁၉ နံၣ်လၢန IEPတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်တုၤနမ့ၢ်ပုၤထီၣ် ၂၁နံၣ်လီၤ(အါတက့ၢ်ပုၤသးနံၣ်လါတဖၣ်)

Nebraska VR	DDD
နမ့ၢ်အိၣ် ၁၉နံၣ်အဖီလၢဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးIEPတၢ်န့ၢ်မိာ်ပာ်တၢ်ဂၤ (မ့)ခၢၣ်စးတၢ်ကဘဉ်ဆဲးလီၤမံၤလၢလိာ်ရၣ်လီၤFormခဲ လၢာ်ဟံၣ်ယုာ်ဒီးတချုးတၢ်ဖဲတၢ်မၤဆီတလဲတၢ်မၤစၢၤတၢ် အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတဖၣ်လီၤ.	နကဒီးန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်ပုၤကွၢ်ထွဲနတ လိာ်ဘဉ်

တၢ်ဆိၣ်ထွဲလၢတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အီၤတအိၣ်စ့ၢ်ဒီးပီၢ်ရီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီ (POA) လၢကသံၣ်ကသီအဂီၢ်ဒီး(မ့)ကျိၣ်စ့ၢ်ဆၢတံာ်တဖၣ်အဂီၢ်ဘဉ်တဘဉ်နဆိကမိၣ်နီၤဖးသ့န့ၢ်လီၤ .

နၤ (မ့) နမိာ်နပာ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ကွၢ်ဘဉ်သးပုၤကွၢ်ထွဲနလီၢ် (မ့) POA , agencies လၢတၢ်ဖီလိာ်တဖၣ် ဒ်မၤစၢၤနၤကသ့အဂီၢ်လီၤ.

- နံၣ်ဘရၣ်စကၢ်အArc ([Arc of Nebraska](#)) ၄၀၂-၄၇၅-၄၄၀၇
- နံၣ်ဘရၣ်စကၢ် အပုၤက့ၢ်ဂီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် ([Disability Rights of Nebraska](#)) ၈၀၀-၄၂၂-၆၆၉၁၀၀
- ပုၤကညီအသးအသ့ၣ်ကရၢ([League of Human Dignity](#)) ၄၀၂-၄၄၁-၇၈၇၁
- ကမုၢ်ပုၤကဟုကယာ်တၢ်([Office of Public Guardian](#)) ၄၀၂-၄၇၁၂၈၆
- [PTI \(မိာ်ပာ်တၢ်သိၣ်လိာ်ဒီးတၢ်မၤလိာ်\)](#) ၈၀၀-၂၈၄-၈၅၀

Tip :

တၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢနကွဲးလီၤအီၤန့ၢ်သ့ထီၣ်အသးလၢပုၤလၢအဆိၣ်ထွဲတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဒီးတၢ်ကတိၤတဖၣ်အိၣ် အကလုာ်လုာ်န့ၢ်လီၤပုၤကရူၢ်ဖိလၢဆိၣ်ထွဲနဒီးမၤစၢၤနၤတဖၣ်မၤဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤတၢ်ခါစ့ၢ်စ့ၢ်ဒီးနၤ လီၤ. တၢ်တီၢ်ကျဲၤတဖၣ်ဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အကတီၢ်လီၤ.

ပုၤတၢ်ဂၤတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ

(IEP):ကိုးအိၣ်ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့အဖီတၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်မၤစၢၤလီၤဆီတဖၣ်ဟံၣ်ယုာ်ဒီး တနံၣ်တဘျီတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့အဖီတၢ်ဒီးကိုးဝံၤအလီၢ်ခဲဖီတၢ်တဖၣ်လီၤ.ဖီတၢ်တဖၣ်ဟံၣ်ယုာ်ဒီးန့ၢ်အဲၣ်ဒီး မၤတၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၢ်အဲၣ်ဒီးမၤလိတၢ်မနုၤလဲၣ်ဒီးန့ၢ်အဲၣ်ဒီးအိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၢ်လီၤ.န IEPဟံၣ်ယုာ်ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ လီၤဆီတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်ကမၤစၢၤနၤဒ်သိးနကတုၤလၢနဖီတၢ်လီၤ.

တၢ်ဖံးတၢ်မၤအဂီၢ်ပုၤတၢ်ဒၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲ (IPE): Nebraska VR's

ရဲၣ်ကျဲၤဝဲလၢတၢ်ဖံးတၢ်မၤအဂီၢ်ပုၤတၢ်ဒၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲဒၣ်သိးန့ၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲတဖၣ်ကလးပုၤထီၣ်အဂီၢ်လီၤ.

Individual Supports Plan (ISP): DDD

ရဲၣ်ကျဲၤဝဲလၢနီၣ်တၢ်အဖီတၢ်အဂီၢ်ပုၤတၢ်ဒၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲဒၣ်သိးန့ၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲတဖၣ်ကလးပုၤထီၣ်အဂီၢ်လီၤ. လုၢ်အိၣ်သးသမ္မတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီးတၢ်ဟးကသ့ၣ်ကသီတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂဲၤတဖၣ်လီၤ.

ယကမ၊န့ၢ်တၢ်မၤစၢၤဖဲလဲၣ်တခါလဲၣ်?

ကိၣ်န့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီတဖၣ်တၢ်ဟူၤတၢ်ဂဲၤတဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တဖၣ်န့ၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အသးလၢကိးန့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဖိတၢ်တဖၣ်ဒီးဖိတၢ်လၢနဟးထီၣ်တီၤထီၣ်ကိၣ်အလီၢ်ခဲန့ၢ်လီၤ.တၢ်အံၤဟ်ဃုာ်ဒီးန့ၢ်ဒီးမၤတၢ်ဖဲလဲၣ်(တၢ်ဖဲတၢ်မၤ)၊န့ၢ်ဒီးမၤလိတၢ်မနုၤလဲၣ်(ခိလ့ၣ်ကိၣ် (မ့) တၢ်သိၣ်လိ)ဒီးန့ၢ်ဒီးအိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၢ်လီၤ.တၢ်န့ၢ်တၢ်သးစးဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်ဆီတလဲၣ်န့ၢ် IEP ဖိတၢ်တဖၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်မၤစၢၤလီၤဆီဒီးတၢ်ဟူၤတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၢ်ဆီတလဲၣ်အသးသ့န့ၢ်လီၤ.

Nebraska VR
 ကိၣ်ဖိခဲလၢကံၤန့ၢ် ဆူ
 ၂၁န့ၢ်လၢအိၣ်ဒီးက့ၤဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်န့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လီၤ.

DDD
 တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အသးလၢ
 တၢ်တၢ်ကျဲၤလၢနကွဲၤလီၤတဖၣ်ဒီးစ့မိၢ်ပျံၤလၢနမၤ
 န့ၢ်တဖၣ်လီၤ. DD တၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ် ဒီဖျါ
 ဟံၣ်ဃီဒီးလီၤကဝီၤခိၣ်သ့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မၤ
 စၢၤ ဒ်သိး နကမၤန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်န့ၢ်
 နကဘၣ်အိၣ်ဒီး (medicaid) န့ၢ်လီၤ.

တချူၤတၢ်ဖဲတၢ်မၤစးထီၣ်ကတီၢ်တၢ်ဆီ
 တလဲၣ်သးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဟ်ဒီး-

- တၢ်ဃုာ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဖဲတၢ်မၤ
- တၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အိၣ်ကတဲာ်ကတီၢ်သးလၢ တၢ်မၤလီၤ.
- တၢ်သိၣ်လိဒီးဃုာ်တီၤခၢၣ်သးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့
- တၢ်မၤလိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဖဲတၢ်မၤဂံၢ်ထံး
- နီၢ်ကစၢ်တၢ်န့ၢ်လီၤသး

ဒ်သးတၢ်ကကဲထီၣ်အဂီၢ်.Nebraska VR
 လဲၤထီၣ်ဝဲန့ၢ် IEP တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ဝဲန့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဃုာ်ထံၣ်တၢ်ဆၢတၢ်အီၤမ့ၢ်ဝံၤတဘျီဃီဒီး

- နကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ပုၤဒုးလိာ်ဖိးဒုလိာ်တၢ်လၢတၢ်မၤစၢၤ (SC)ဒ်သိးကမၤစၢၤန့ၢ်လၢနကဒီးန့ၢ် DD တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဖဲန့ၢ်စ့ (မ့) တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်အဂုၤအဂၤလၢတၢ်မၤဖျါ ထီၣ်အီၤဖဲန့ၢ်ဒီးတၢ်အခါလီၤ.

နီၣ်တဂၤဒၣ်တၢ်မၤစၢၤလီၤဆီမ့ၢ်လိၣ်အါထီၣ်
 န့ၢ်နကဘၣ်ပတံထီၣ်လံာ်လၢVRတၢ်ဖဲတၢ်မၤ
 တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ဖဲန့ၢ်အိၣ် ၂၁န့ၢ်ဒီးတီၤကိၣ်ဝံၤအကတီၢ်န့ၢ်

- နကဒီးန့ၢ်ဘၣ်မ့ၢ်ဆါဒီးတၢ်မၤစၢၤဒ်သိးန့ၢ်ပၤဃာ်တၢ်မၤ မ့ၢ်သးမၤကလီတၢ် (မ့)ကမၤတၢ်အဂီၢ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ လိၣ်တဖၣ်ကအါထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ

တၢ်ဆၢတၢ်တၢ်ယုထၢမ့ၢ်ဝံၤဒီးတၢ်ကဟံၣ်န့ၤလၢပှၤလၢ
အဆိကတၢ်တဖၣ်အရူၢ်ပူၤဒ်သီးန့ၣ်ကမၤတၢ်လီၤ

- နၢဒီးန့ၣ်ပှၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတၢ်ကဒုးန့ၣ်
ဖျါတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်သး
စဲတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢအိၣ်ဝဲနီၢ်နီၢ်ဒီးတၢ်
လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်လီၤ
- နတၢ်မၤအဖီတၢ်န့ၣ်တၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျါအီၤ
လီၤ
- နတၢ်မၤဂ့ၤဒီးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လၢအ
လိၣ်န့ၣ်ဒ်သီးကတုၤလၢန့ၣ်ဖီတၢ်အဂီၢ်
ဘၣ်တၢ်ဒုးဖျါထီၣ်လီၤ
- Nebraska VR လဲၤထီၣ်န့ၣ် IEP
တၢ်အိၣ်ဖျါသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ

တၢ်လိၣ်ဘၣ်ဆိဂံၢ်ထံးအဂီၢ်စ့မိၢ်ပှၤတဖၣ်မၤန့ၣ်အီၤ
သ့လီၤ :

- တၢ်မၤစၢၤဘၣ်ယးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်
ဟံၣ်ဒီးတၢ်လဲၤလိၣ်က့ၤသိလ့ၣ်တဖၣ်ဒီးနီၣ်တ
ဂၤဂ့ၢ်ဂီၤအူတၢ်စံးဆၢအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတ
ဖၣ်(PERS)ဒ်တၢ်လိၣ်အသိးဒီးန့ၣ်ဘၣ်သ့န့ၣ်
လီၤ
- ဘၣ်ယးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တၢ်မၤစၢၤန့ၣ်
မၤစၢၤတန့ၣ်ဘၣ်တန့ၣ်တၢ်အိၣ်မူတၢ်သ့တၢ်
ဘၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤဆူတၢ်ကရၢကရိၣ်န့ၣ်လီၤ

ယကဘဉ်ပတံထီဉ်တၢ်ဒ်လဲဉ်?

ကွဲးတၢ်ဃုထၢနၤလၢတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့လီၤဆီတၢ်မၤစၢၤန့ၢ်တအုဉ်ခိဉ်နၤလၢတၢ်ကယုထၢနၤလၢတၢ်မၤစၢၤဃုဒီး Nebraska VR (မ့) DDD ဘဉ်. တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲးတမံၤဒီးတမံၤန့ၢ်ဆၢတံာ်ဝဲလၢပုၤလၢအတၢ်သ့တၢ်ဘဉ်ထီဉ်ဘးန့ၢ်ဃုထၢဝဲလီၤ. ဒ်ညီန့ၢ်အသိးပုၤသိဉ်လိတၢ်ဖိတဖဉ် ဟ့ၣ်ခိဉ်ဟ့ၣ်နီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီးဆၢလီၤကွဲးတဖဉ်ဆူ Nebraska VR ဒီး / (မ့) DDD လီၤ

Nebraska VR	DDD
<p>မၤဝံၤတၢ်အၢဉ်လီၤလၢတၢ်ကျဲးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤစးထီဉ်ကတိၢ်တၢ်ဆီတလဲသးတၢ်မၤစၢၤတဖဉ်ဒီး လံာ်ရၤလီၤန့ၢ်မၤန့ၢ်အိၤသ့ခိဉ်ဖျိလၢန့ၢ်ဟံးပနီဉ်ဃာ်ပုၤဒုးဖိးဒုလိာ်တၢ်အအိဉ်လီၤ</p>	<p>နပတံထီဉ်အီၤဖဲ : ACCESSNebraska.ne.gov မ့ နယုလံာ်ပတံထီဉ်စးခိဉ်လီၤ:</p> <ul style="list-style-type: none"> • DHHS-DDD အရူဖဲအိဉ်လၢ Nebraska တခါခါ. • ကိးဘဉ် (၄၀၂) ၄၇၁-၃၁၂၀ (မ့) toll free (၈၇၇) ၆၆၇-၆၂၆၆.
<p>နဆဲးကျဲး Nebraska VR တၢ်မၤစၢၤအရူလၢတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤအဂီၢ်:</p> <p>www.vr.nebraska.gov/offices</p>	<p>နမ့ၢ်လိဉ်ဘဉ်တၢ်မၤစၢၤလၢနကမၤပုၤလံာ်ပတံထီဉ်ဒီးလဲၤကွၢ်ဝဲဖဲနလီၤကဝီၤအရူ (local DHHS office) တက့ၢ်.</p>

Tip:
ပုၤကိးဂၤယုထီဉ်လံာ်ပတံလၢ DDD တၢ်ဆၢတံာ်ပုၤလၢအိဉ်ဒီးတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့ထီဉ်ဘးအဂီၢ်သ့ဝဲလီၤ. **“Ready, Set, Go!”** website: (http://dhhs.ne.gov/developmental_disabilities/Pages/RSG-HOME.aspx) တၢ်တဲဖျါထီဉ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤစးတဖဉ်ဒီးန့ၢ်ဘဉ်အိၤခိဉ်ဖျိ DDD.

ဖဲနပတံထီဉ်တၢ်မၤစၢၤလၢ DDD အခါဒီး DDD ကယုနၤဘဉ်ဃးတၢ်ဟံးဖျါထီဉ်လၢနကွဲးတၢ်သိဉ်တၢ်သီအအါတဖု *Multidisciplinary Team (MDT)* ခဲလၢာ်လီၤ.

MDT အတၢ်ဟံးဖျါတဖဉ်အါတက့ၢ်ကဲထီဉ်တၢ်မၤစၢၤဖဲအဝဲသ့ၣ်ထၢန့ၢ်ဃုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်လၢတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ဖးသ့အတၢ်ကွၢ်ထံတၢ်လဲလိာ်အတၢ်ကွၢ်ထံတၢ်ဆိကမိဉ်ဒီး *Autism* အကျိၤအကွၢ်တဖဉ်လီၤပုၤလၢအိဉ်ဒီးစဲဉ်နီၤလၢတၢ်သ့တၢ်ဘဉ်တဂၢၢ်ကဘဉ်မၤပုၤဒီးဆဲးလီၤမံၤလၢတၢ်ဟံးဖျါအပူၤန့ၢ်လီၤ.

[DDDEligibilitypage](#) အိဉ်ဒီးကျဲးလၢအကဲဘျုးကတၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူကွဲးနီဉ်ကွဲးဃါတၢ်ကွၢ်ထံအစၢၤလၢအိဉ်လၢ MDT အပူၤလီၤနဒး ဘဉ်ထွဲ refer နကွဲးဆူ ကွဲးအ *Psychologists* ဂီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ([Information for School Psychologists](#)) သ့လီၤ

ယကမၤန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤအကတီၢ်ဖဲလဲၣ်?

ကွဲးန့ၢ်အိၣ်ဒီး EP တခါဝံဒီးန့ၢ်ကဒိန့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီတၢ်မၤစၢၤဖဲန့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤမၤဘၣ်ဒိန့ၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢန့ၢ်တၢ်ဖဲလဲၣ်မၤဒီးလၢကွဲးအကတီၢ်န့ၢ်လီၤဖဲန့ၢ်ကွဲးဝံၤ(မ့)တၢ်မၤလိန့ၢ်လၢကယဲၣ်န့ၢ်ပျံၤထီၣ်ညၣ်ဒိန့ၢ်ဒိန့ၢ်တၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤလီၤဆီဆီအတၢ်မၤစၢၤလၢဘၣ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
<p>ကွဲးဖဲလဲၣ်ဘၣ်န့ၢ်ညၣ်လၢအိၣ်ဒီးက့ၤဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်န့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လီၤ</p>	<p>တၢ်ဃုထၢပုၤလၢကြးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၢ်တၢ်ဟံလီၤအိၣ်ဖဲအသးအန့ၢ်အလါတမံၤဂ့ၤတမံၤဂ့ၤန့ၢ်လီၤ.</p>
<p>တချူးတၢ်ဖဲတၢ်မၤစးထီၣ်အကတီၢ်တၢ်ဆီတလဲသးတၢ်အာၣ်လီၤဒီးလံာ်ရၢလီၤတဖၣ်အဂီၢ်မိၢ်ပၢ်တဂၤ(မ့)ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ခၢၣ်စးမုၢ်ဆဲးလီၤမံၤဝဲတဘျီဃီဒီးကွဲးဖဲတဖၣ်လၢက့ၤဂီၤတဂၤတဖၣ်စးထီၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်စကၣ် VR. န့ၢ်လီၤ</p>	<p>၁၅- ၁၆န့ၢ်န့ၢ်န့ၢ်ကြးတီၢ်ထီၣ်တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘၣ်ဃးပုၤက့ၤဂီၤတဂ့ၤတဖၣ် အတၢ်မၤစၢၤ (DD) လီၤ ကွဲးဖဲကဘျီပၤ(နီၢ်ဂံၢ်ၣ်)တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနကတီၢ်ထီၣ် DD တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်တက့ၢ်.</p>
<p>နီၣ်တဂၤဒၣ်တၢ်မၤစၢၤလီၤဆီမုၢ်လိၣ်အါထီၣ်န့ၢ်န့ၢ်ကဘၣ်ပတံထီၣ်လံာ်လၢVRတၢ်ဖဲတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.</p> <p>www.vr.nebraska.gov/offices</p>	<p>ဖဲန့ၢ်အိၣ် ညၣ်ဒိန့ၢ်ဒိန့ၢ်တီၢ်ကွဲးဝံၤအကတီၢ်န့ၢ်န့ၢ်ကဒိန့ၢ်ဘၣ်မုၢ်ဆီတၢ်မၤစၢၤဒဲးသိးန့ၢ်ပၤဃာ်တၢ်မၤမုၢ်သးမၤကလီတၢ်(မ့)ကမၤတၢ်အဂီၢ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢလိၣ်တဖၣ်ကအါထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ ကွဲးဖဲကဘျီပၤ သၢဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အတက့ၢ်အဂီၢ်တၢ်မၤစၢၤအဂ့ၤအဂၤလၢ DDD ဟံလီၤဝဲတဖၣ်တက့ၢ်</p>
	<p>တၢ်မ့ၢ်ဃုထၢန့ၢ်လၢ DD တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်ဒီးန့ၢ်ထီၣ်တၢ်တီၤစၢၤမၤစၢၤပုၤဒုးလိၣ်ဖိးဒုတၢ်တဂၤ(SC)သ့န့ၢ်လီၤ.SCန့ၢ်မုၢ်ဝဲပုၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်မူးတၢ်ရၢၢ်တၢ်မၤစၢၤ (Medicaid case management) တဂၤန့ၢ်လီၤ.</p>

Tip:

ပုလဲဖျိထိုင်ကိုဒီးအိန် ၂၁ န်န့ၣ် DD ဟ်အီလဲပုလဲလွိုင်ဖူတဖူလဲကဒီးန့ၣ်စွတ်မဲးစဲးပဲး *per Neb. Rev. Stat.* ၈၃-၅၂၆အဖီလ်လီ.တၢ်ဟ်ပနီၣ်အံၤဒုးကပၤကွိုင်ကသံၣ်ကသီတၢ်မဲးစဲးလဲးဟံၣ် (*Medicaid Home*)ဒီးလီၢ်ကဝီၤခိၣ်သ့ၣ်တၢ်မဲးစဲး(HCBS)လဲးအဖီခိၣ်ဒီးတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘၣ်ဃးပုၤကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤလဲး အဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤဒီးညိကွိုင်တၢ်ဆီတလဲဆူတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလဲးပုၤအပုၤထီၣ်၂၁နံၣ်အဂီၢ်ဒိသိးကဟံးဃာ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်ဒီးဒီးန့ၣ်ဘၣ်နံၣ်တၢ်မဲးစဲးလဲးအလိၣ်ဒီးကလူၤထွဲကျိၣ်ဖိစ့ဖိလဲးလီၢ်လီၢ်လဲးအနီၣ်ကစၢ်အဂီၢ်လီၤ.

နှိုင်းယှဉ်လျာအကြားဝဲဘက်ဝဲ ဒီးတၢ်ယုထၢတဖၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်? 6

ကွဲးဒ်သိးနကမၤန့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဒီးနကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်တသ့တဘၣ်လၢအမၤတၢ်တၢ်နတၢ်မၤလီၤတၢ်သ့တဘၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်စုသ့တဖၣ်လီၤနIEPကရူၢ်(ကွဲးသရၣ်တဖၣ်မိၢ်ပၢ်တဖၣ်ဒီးပုၤလၢအမၤသကိးတၢ်ဒီးန့ၢ်)ကွၢ်ကဒါက့ၤနဖီတၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢနမၤဒီးဆၢတၢ်မ့ၢ်ဒ်သိးနလိၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဆူညါန့ၢ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
<p>ကွဲးဖဲလၢၣ်ၣ်ၣ်န့ၢ် ဆူၣ်န့ၢ်လၢအိၣ်ဒီးကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်န့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လၢအိၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးဒီးဆဲးလီၤမဲၤလၢတၢ်အၢၣ်လီၤတချူးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤစးထီၣ်ကတီၢ်တၢ်ဆီတလဲသးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဒီးလံာ်ရၤလီၤန့ၢ်လီၤ.</p>	<p>နကဘၣ်တုၤထီၣ်ဘးလၢတၢ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘၣ်ဘးကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤလၢတၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်အခီၣ်ပညီၣ်လၢ Neb. Rev. Stat. ၈၃-၅၂၅၅ အပူၤလီၤ.</p>
<p>ပုၤမံၣ်ခဲတထံၣ်တၢ်ဒီးတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘၣ်စၢ်လၢတၢ်ထီၣ်န့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်ကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤအဂံၢ်ခီၣ်ထံးဘၣ်</p>	<p>သးအတၢ်ဆါန့ၢ်တမ့ၢ်ကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတၢ်ဂ့ၢ်အခီၣ်ထံးတမံၤဘၣ်.</p>
<p>န့ၢ်ဘရၣ်စကၢ် VR မၤသကိးတၢ်ဒီးတကွဲးဒီးမိၢ်ပၢ်တဖၣ်ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲးတဖၣ်လီၤတၢ်အံၤကဟံၣ်ယုဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဒီးကသံၣ်ကသီတၢ်ကွဲးနီၢ်တဖၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤကဘၣ်ကဲထီၣ်တချူးပျဲန့ၢ်ဒီးကဘၣ်လီၤကဲလၢကအိၣ်ဒိတစီၤညါန့ၢ်လီၤ</p>
	<p>တၢ်ကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤအံၤကဘၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဂံၢ်ကျဲးလၢတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အိၣ်လၢလီၤကဝီၤပူၤ:</p> <ul style="list-style-type: none"> • တၢ်ဆီမိၣ်ထံဆးနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ကျိၣ်သ့ဘၣ်လၢလံာ်ကျိၣ်စ့တၢ်ဆၢကတီၢ်နီၢ်ဂံၢ်နီၢ်ကစၢ်တၢ်န့ၢ်လီၤသးတဖၣ် • တၢ်ရုလိာ်မုၢ်လိာ်ပုၤကဒဲကဒဲတၢ်ရုလိာ်မုၢ်လိာ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးမူဒါတၢ်ဟံၣ်ကဲလီၤသးတၢ်အိၣ်ဒီးသးလၢတၢ်ကမၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ပသးတၢ်ဘျီရဲတၢ်ရုလိာ်မုၢ်လိာ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢအပိာ်ထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီၤဟးဆွဲးတၢ်လၢကတူၢ်ဘၣ်ဝဲတဖၣ်. • တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဘၣ်ဘးတၢ်မၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢတနံၤဂီၢ်တနံၤတၢ်ကဟုကယာ်လီၤသးသ့ဘၣ်လၢတၢ်မၤလီၤတၢ်အံၤတၢ်ကွၢ်ဂီၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချူတၢ်ဟးထီၣ်ဟးလီၤအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ဖးသ့သ့လၢအိၣ်အဂီၢ်

DDD

မာသကိးတၢ်ဒီးတက့ၢ်ဒီးမိၢ်ပၢ်တဖၣ်ဒ်သိးကဟ်ဖျိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လီၤ.

- တၢ်အံၤကဟ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဒီးကသံၣ်ကသီတၢ်ကွဲးနီၢ်တဖၣ်လီၤ..
- ကဘၣ်အိၣ်ဒီးလံာ်လံာ်လၢတၢ်ဃုာ်ထံၣ်နတၢ်ဆူးတၢ်ဆါန့ၢ်လီၤ.

နကဘၣ်တုၤထီၣ်ဘးတၢ်ကဟ်ကယၢ်အပတီၢ်လၢတၢ်ဟ်မနီၣ်အိၣ်ဒီးအမ့ၢ်တၢ်ကဟ်ကယၢ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢအဘၣ်ဂီၢ်လၢပုၤလၢတၢ်သ့ၣ်ညါဟးဂီၢ်အဂီၢ်(ICF/IID) တနံၣ်တဘျီန့ၢ်လီၤ.

ပုလဲအကြားဝဲဘၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဃုထၢန့ၣ်ပုၤဟံလီၤအီၤဒဲလဲၣ်? 7

ကိုးသၢနံၣ်တဘျီန့ၣ်သရၣ်မုၢ်တဖၣ်ဖျိတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနတသ့တဘျီန့ၣ်ဆီၣ်သနံးန့ၣ်လၢနတၢ်မၤလိကတီၢ်ဒဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.နIEPကရူၢ်(ကိုးသရၣ်တဖၣ်မိၢ်ပၢ်တဖၣ်ဒီးပုၤလဲအမၤသကိးတၢ်ဒီးန့ၣ်)ကဆၢတၢ်မ့ၢ်ဒဲသိးန့ၣ်လိာ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဆူညါန့ၣ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
တချူးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤစးထီၣ်ကတီၢ်တၢ်ဆီတလဲသးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ် အဂီၢ်, မိၢ်ပၢ်မ့တမ့ၢ်ပုၤကျိၤထွဲတၢ်တဂၢ်ဟံဂၢ်ကျၢၤဝဲလၢနက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၢ်ဘၣ်ဒီးဆဲးလီၤဝဲအမံၤလီၤ.	DDDဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ်လိာ်ပတံထီၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါလၢနဟံဖျါထီၣ်တဖၣ်ဒီးကွဲးကဒါက့ၢ်ဝဲခဲလၢ်လီၤ.
လၢ VR တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်လိာ်ပတံထီၣ်တခါဒီးလိာ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါလၢဃုထၢအဂီၢ်လိာ်ဘၣ်တၢ်ဆဲးလီၤမံၤလီၤ.	DDDန့ၣ်ဃုအါထီၣ်ဝဲတၢ်ကွဲးကဒါထံအစၢၤတဖၣ်ဒီးလိာ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါတဖၣ်ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.
နံၣ်ဘရၣ်စကၢ်VRအိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အသီၣ်လၢကဆၢတၢ်ပုၤလဲအိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အပတီၢ်တုၤတဖၣ်လီၤ.	DDDအိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အသီၣ်လၢကဟံဖျိတၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါကဆၢတၢ်တၢ်အဂီၢ်လီၤ.
နံၣ်ဘရၣ်စကၢ်VRကဒုးသ့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤလၢတၢ်ဆၢတၢ်န့ၣ်လီၤ.	DDDကဒုးသ့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤလၢတၢ်ဆၢတၢ်လိာ်လီၤ.

ယကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဂီၢ်? 7

ကိုး : နက့ၢ်ဂီၤမ့ၢ်တဂ့ၢ်ဒီးလိာ်ဘၣ် ဝဲတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤလီၤဆီဆီ ဒီဖျိန့ၣ် IEPအပမိဒီးန့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီ တၢ်မၤစၢၤ ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤတဖၣ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
တချူးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဆီတလဲတၢ်မၤစၢၤတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤလံာ်ရၢလီၤ Formခဲလၢ်ကဘၣ်ဆဲးလီၤမံၤတဘျီဃီလၢဟံဃုာ်ဒီးတချူးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဆီတလဲတၢ်မၤစၢၤတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤတဖၣ်လီၤ.	တၢ်မ့ၢ်ဃုထၢထီၣ်န့ၣ်ဒီးန့ၣ်မၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤပုၤဒုးလိာ်ဖိးဒုတၢ်န့ၣ်လီၤ.

နိဉ်တဂဒ်တံမၤစၢၤလီၤဆီၤမ့ၢ်လိၣ်အါထီၣ်န့ၢ်,ပှၤလၢ
က့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤတဘၣ်တဂၤကဘၣ်ပတံထီၣ်
ဘၣ်တံဆၢတံလၢအိၣ်ဒီးတံသ့တံဘၣ်ဒီးဘၣ်တံ
ဟံလီၤအီၤလၢပှၤအဆိကတံအကျိန့ၢ်လီၤ.
တံအုၣ်ခိၣ်တအိၣ်လၢပှၤလၢတံယုထၢအီၤန့ၢ်ကဒီးန့ၢ်
ဘၣ်စ့မိၢ်ပှၤန့ၢ်ဘၣ်လီၤ

ပှၤလၢတံယုထၢအီၤတဂၤန့ၢ်တံကဟ့ၣ်အီၤန့ၢ်တံ
မၤစၢၤဖဲအအိၣ်၂၁န့ၢ်ဒီးတုၤအဖျိထီၣ်တီၤထီၣ်န့ၢ်
လီၤ.

ပှၤတဂၤလၢအကြးဝဲဒီးတံဟံအီၤလၢပှၤအဆိက
တံအကျိန့ၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတံအိၣ်တံဆိးဂီၢ်တံမၤ
စၢၤလၢအသးအန့ၢ်အလိတမံၤဂ့ၤတမံၤဂ့ၤလီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တဃုထၢယၤဒီးယကဘၣ်မၤဒ်လဲၣ်?

ကွဲးန့ၢ်အိၣ်ဒီးကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤဒီးမ့ၢ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဘၣ်ဒီးဒ်သိးတၢ်ကကွၢ်ဆိမိၢ်န့ၣ်ထီၣ် ၅၀၄အတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤသ့ဝဲန့ၢ်လီၤ၅၀၄အတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအံၤမ့ၢ်ဝဲကွဲးလၢကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤဒီးလိၣ်ဘၣ်ထဲတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တဖၣ်န့ၢ်ဒ်သိးဒီး IEP လၢနဒီးန့ၢ်တၢ်အီၤလီၤ

Nebraska VR	DDD
<p>ကွဲးဖိခဲလၢကံၤသ့န့ၣ်ဆူၣ်န့ၣ်လၢအိၣ်ဒီးကွၢ်ဂီၤတဂ့ၤတဖၣ်န့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တချူးတၢ်ဖိးတၢ်မၤတၢ်ဆိတလဲတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်မ့ၢ်ဆၢတၢ်န့ၢ်လၢနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တလၢပွဲၤဝဲလၢတၢ်ဖိးတၢ်မၤအဂီၢ်ဘၣ်ဒီးန့ၣ်ပတံထီၣ်ကဒီးတၢ်သ့ဝဲန့ၢ်လီၤ..</p>
<p>နီၣ်တဂၤဒ်VRတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်တၢ်မ့ၢ်ဆၢတၢ်လၢနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တထီၣ်ဘးမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်တဃုထၢယၤလၢဘၣ်ဒီးန့ၣ်က့ၤဆိးကဒါက့ၤတၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်ထီၣ်န့ၢ်ဆူၣ်လီၤကဝီၤအဂီၢ်လိၣ်ထံးန့ၢ်လီၤ</p>	<p>န့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်အသီလၢတၢ်ဆိၣ်ထွဲန့ၢ်တၢ်ဃုထီၣ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်တြီၤဃာ်တဖၣ်ဒီးန့ၣ်ဆိးထီၣ်က့ၤသ့န့ၢ်လီၤ.</p>
	<p>IEPအဂီၢ်ပုၤတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တုၤထီၣ်ဘးကိးဂၤဒီးန့ၢ် တမ့ၢ်တၢ်ဃုထၢအီၤလၢ DDတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်ဘၣ်.</p>

တၢ်မ့ၢ်ဃုထၢယၤဒ်သိးယသ့တမၤသကိးတၢ်ဒီးယကဘၣ်မၤဒ်လဲၣ်? 8

ကွဲးန့ၢ်ဟးထီၣ်ကွဲးဒီးဟ်လီၤန့ၣ်သးလၢနကဟံးန့ၢ်GEDမ့ၢ်တမ့ၢ်နမိၢ်နမ့ၢ်တၢ်လိၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီန့ၢ်နလဲလိာ်န့ၣ်သးသ့န့ၢ်လီၤ နမိၢ်နပၢ်ကဘၣ်မၤတၢ်ဆိးကျဲၤဆူၣ်ကွဲးဒ်သိးကယုဝဲတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီန့ၢ်လီၤ..

Nebraska VR	DDD
<p>တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်သးအိၣ်အတၢ်အယိပတူၢ်ဝဲသ့လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤဂ့ၤတမံၤလီၤ.တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဒီးဘၣ်သးလၢမကတၢ်ပိၣ်တၢ်ပိၣ်ဒီးတချူးတၢ်မၤတၢ်ဆိတလဲဆိပုၤဒးလိာ်ဖိးဒုတၢ်န့ၢ်လီၤ.</p>	<p>န့ၣ်ပတံထီၣ်က့ၤလၢခါဆူၣ်ညါသ့ဝဲန့ၢ်လီၤ.</p>
<p>န့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢပုၤဟ်ပနီၣ်အီၤဒီးခါဆူၣ်ညါန့ၢ်န့ၣ်မၤဘၣ်ထွဲကဒီးန့ၣ်သးလၢတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်သ့ဝဲန့ၢ်လီၤ</p>	<p>ဖဲန့ၣ်ပတံထီၣ်က့ၤအခါDDDကက့ၤကွၢ်ကွၢ်တၢ်ဝဲတၢ်ကြးဝဲဒီးတၢ်ဃုထၢန့ၢ်လီၤန့ၣ်မန့ၢ်</p>

ကျိုင်းစုအစိုးရ တအုန်ခိုင်ပဲဘန်လီ.

Tip:

တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်လၢကိမိခဲလၢလၢပုၤက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၢ်ဒီးသ့စၢ်ဒီးသးစၢ်ဒိၣ်တူၢ်ခိၣ်ပွဲၤတဖၣ်ကယု ထံၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤဒီး Nebraska VR. လီၤ.

တီထီကိအတတီတင်ကဲထီပိအသးဒ်လဲဒ်?

ကိ. ဖဲနအိန်ၵ်ၵ်အခါနသရ်မုန်တဖၣ်ကမၤစၢနဘၣ်ဃးနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီးတၢ်သးစဲ တဖၣ်ဃုာ်ဒီးနအိန်ဒီးမၤတၢ်ဖဲလဲဒ်(တၢ်ဖဲတၢ်မၤ)နကဘၣ်မၤလိတၢ်မနုၤလဲဒ်(တၢ်သိၣ်လိ/ခိလ့ၣ်ကိ)ဒီးနအိန်ဒီး အိန်ဖဲလဲဒ်န့ၢ်နကမၤလိဘၣ်န့ၢ်လီၤ.တီထီကိမုၢ်ဝံၤလီၢ်ခဲန့ၢ်IEPစ့ၢ်ကိးအိန်ဒီးဖိတၢ်တဖၣ်လီၤ.IEPအိန်ဒီးတီၤအ ကလုာ်လုာ်အစရီတဖၣ်လၢနကဃုထၢအီၤလၢတီၤကိအပူၤန့ၢ်လီၤ.ဒ်သိးကမၤစၢနဘၣ်လၢတၢ်ကတဲာ်ကတီၤလၢဖိ တၢ်တဖၣ်အဂီၢ်IEPအိန်စ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတၢ်ဆိတလဲတဖၣ်ဒ်သိးတၢ်လူၤဟီၢ်ထွဲသ့ၣ်ညါတၢ်မၤတၢ်လဲၤ ဟးကွၢ်တၢ်လုာ်အိန်သးသမူတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မၤတၢ်လုာ်အိန်သးသမူလၢအကြးအဘၣ်ဒီးတၢ်အိန်ကတီၤသး လၢတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ်လီၤ.တီထီကိဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၢ်ဖိတၢ်တဖၣ်ဆိတလဲအသးသ့ဖဲနသ့ၣ်ညါအါထီၣ်နတၢ်သ့ တၢ်ဘၣ်.တၢ်ကူၣ်တၢ်ဆးဒီးတၢ်သးစဲတဖၣ်န့ၢ်လီၤ.နမိၢ်နပၢ်တဖၣ်မုၢ်ပျဲန့ၢ်ဖဲန့ၢ်ကိဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၢ်တၢ်ကရၢကရီ(agencies)အဂ့ၢ်အဂၤတဖၣ်လၢကမၤစၢနဘၣ်န့ၢ်ကိးအီၤလၢန့ၢ်IEPတၢ်အိန်ဖိၣ်ဒ်သိးကမၤစၢနဘၣ်လၢတၢ်ရိၣ်တၢ် ကျဲၤလီၤ.

Nebraska VR	DDD
န့ၢ်ဘၣ်ရၢၣ်စကၢ်မၤသကိးဒီးနကိၣ်ဒ်သိးကဟ့ၣ်လီၤတ ချူးတၢ်ဖဲတၢ်မၤဆိတၢ်ဆိတလဲတၢ်မၤစၢတဖၣ် လီၤ.	တီထီကိအတတီတင်န့ၢ်တၢ်မၤစၢတဖၣ်တၢ်ဟ်ပနီၣ် အီၤအဃိDDတၢ်မၤစၢန့ၢ်မၤပွဲၤထီၣ်က့ၤအလီၢ် လၢတၢ်မၤစၢလၢန့ၢ်လၢကိအတၢ်ရိၣ်ကျဲၤအပူၤ တသ့ဘၣ်လီၤ.

တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်န့ၢ်မၤလၢပုၤကွဲၤဖိတဖၣ်အတၢ်လိၣ်လၢတန့ၢ်အံၤဒီးကတၢၢ်ကတီၤဟံၣ်တၢ်လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူအဂီၢ်လီၤ. အဒိ နမ့ၢ်:

- တၢ်ကွၢ်နီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သ့န့ၢ်အိၣ်န့ၢ်လၢတၢ်မၤအဂီၢ်ဒီးပုၤဒိၣ်တူၣ်ခိၣ်ပုၤအတၢ်အိၣ်မူ
- တၢ်မၤအဂီၢ်ဟံၣ်လီၤဖိတၢ်ဒီးပုၤဒိၣ်တူၣ်ခိၣ်ပုၤအတၢ်အိၣ်မူ
- မၤလိၣ်တၢ်အလုၢ်အလၢ်,တၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးဒီးတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒိသးလၢတၢ်မၤအဂီၢ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢပုၤဒိၣ်တူၣ်ခိၣ်ပုၤတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်
- မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်မၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအပူၤဒီးတၢ်လဲၤခိဖျါလၢလီၢ်ကဝီၤတၢ်မၤ
- ဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်သိၣ်လိတၢ်ဃုထၢတဖၣ်လၢတီၤခၢၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲ
- ဒ်သီးနကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီၤစၢၤမၤစၢၤလၢနကလိၣ်ဘၣ်ခါဆူညါအဂီၢ်နီၣ်ကစၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလီၤသးန့ၢ်မၤလိၣ်သ့နသးတက့ၢ်.

DD တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်လၢ:

- နတၢ်မၤစၢၤပုၤဒုးလိၣ်ဖိဒုတၢ် (SC) န့ၢ်ဒ်သီးကသ့ၣ်ညါနတၢ်သးစဲဒီးဖိတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်လဲၤထီတၢ်အိၣ်ဖျါသ့ဝဲန့ၢ်လီၤ.
- န့ၢ်SCထံၣ်လိၣ်သးသ့ဝဲဒီးန့ၢ်ဒီးန့ၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိဒ်သီးကဒုးသ့ၣ်ညါသ့တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လီၤ.
- န့ၢ်SCတီၤစၢၤမၤစၢၤန့ၢ်လၢနကဃုထံၣ်ဒီးပတံထီၣ်တၢ်မၤစၢၤအဂုၤအဂၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

Tip:
ပတံထီၣ်တၢ်မၤစၢၤခဲလၢလၢတၢ်ဃုထၢထီၣ်န့ၢ်အဂီၢ်တက့ၢ်

ယမ္မာ်ဟးထီၣ်ကွဲးဒီးတၢ်ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်?

ကွဲးဖဲနမၤန့ၢ်diplomaမ့တမ့ၢ်နသးမ့ၢ်အိၣ်ၣ်ၣ်ဒီးနသရၣ်ဟ့ၣ်နလံာ်ကွဲးလီၤလၢနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ တၢ်ဂ့ၢ်ကွဲးဖိၣ် (SOP) တဘျီန့ၢ်လီၤ.တၢ်အံၤမ့ၢ်လံာ်ကွဲးဖိၣ်(summary)လၢနတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်စုသ့တဖၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဟ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤ.စဲးဖိကတၢ်ပိညါဒီးတၢ်မၤရဲၣ်က့ၢ်ဒိၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤစီလုၣ်/တၢ်သိၣ် လိဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူဖိတၢ်တဖၣ်ကတုၤဂီၢ်မၤစၢၤန့ၢ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
<p>တချုးန့ၢ်ကွဲးဖိၣ်မ့တမ့ၢ်တီၤထီၣ်ကွဲးဖိၣ်အလီၤခဲမ့ၢ်ကြးဒီးနကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဒီးနအိၣ်လၢနီၣ်တဂၢၤဒၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.</p>	<p>နကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကျိၣ်စုလၢမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၢ်တၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်ဖဲနဖျိထီၣ်တီၤထီၣ်ကွဲးဖိၣ်ဒီးနသးပုၤထီၣ် ၂၁န့ၢ်အလီၤခဲန့ၢ် DD တၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်န့ၢ်ကြးဒီးတၢ်ဃုထုလီၤ.</p>
<p>တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်မ့ၢ်လၢပုၤဒီးလံာ်ပတံထီၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝံၤအလီၤခဲန့ၢ်ဘရၣ်စကၣ်NebraskaVRဒီးနကဘၣ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်နီၣ်တဂၢၤဒၣ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤလၢ(IPE)ကဟံးန့ၢ်ကွဲးဆိကမိၣ်ဝဲနတၢ်သးစဲးတၢ်လုၢ်တၢ်ပုၤတၢ်အခွဲးလၢတၢ်ကဃုထုတၢ်ဆိကမိၣ်ကွဲးထံတၢ်မၤတၢ်သိၣ်လိၤ.တၢ်စုသ့တၢ်မၤတၢ်မၤအတၢ်စိၣ်စိၤတဲးစိၤတၢ်ဆီၣ်ထွဲတၢ်မၤအကရူၢ် ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖဲလီၤကဝီၤတၢ်ကစီၣ်တဖၣ်လီၤ.</p>	<p>န SC:</p> <ul style="list-style-type: none"> • ထံၣ်လိာ်သးဒီးဒီးနကရူၢ်ဖိဒ်သိးကဆၢတံာ်ဝဲနအဲၣ်ဒီးမ့ၢ်ဆါအတၢ်မၤစၢၤဖဲလဲၣ်တကလုၢ်န့ၢ်လီၤ. • မၤစၢၤန့ၢ်ဒ်သိးနကမၤန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ် • ကွဲးဒီးမၤနီၣ်ဃာ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ် • ကွဲးထံသမံသမိးတၢ်ဒီးန့ၢ်အစ့ၤတၢ်တလါတဘျီန့ၢ်လီၤ.
	<p>မ့ၢ်ဆါတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဟ့ၣ်ဒီးခါဆူညါတၢ်မၤလၢလီၤကဝီၤပူၤအဂီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်တၢ်စုသ့တဖၣ်. တၢ်ဆီၣ်ထွဲတၢ်မၤဒီးတၢ်လဲၣ်န့ၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကရၢကရိပူၤန့ၢ်လီၤ.</p>
	<p>တၢ်မၤစၢၤခဲလၢာ်အိၣ်ထီၣ်အသးလၢနလီၤကဝီၤအပူၤလီၤ.နအဲၣ်ဒီးသ့တၢ်မၤစၢၤဖဲလဲၣ်တခါဒီးနအဲၣ်ဒီးသ့အိၣ်လဲၣ်န့ၢ်န့ၢ်ယုထုသ့န့ၢ်လီၤ.</p>
	<p>တၢ်မၤစၢၤလၢနဒီးန့ၢ်တၢ်ခါခါန့ၢ်တဆိတၢ်ဘၣ်အဒိတၢ်အိၣ်ဘျီမ့တမ့ၢ်တၢ်မၤစၢၤဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤတဖၣ်.</p>

ဖီတၢ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆၢတဲၣ်အီၤဒဲလဲၣ်?

ကွဲးတနံၣ်တဘျီန့ၣ်အဖီတၢ်တဖၣ်ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢလံာ်ဧၤလဲာ်ဧၤတၢ်မၤန့ၣ်ဒီးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဘၣ်သးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ(PLAAFP)ဒီးတၢ်ကွဲးဂီၤတၢ်ဂ့ၣ်မၤဘၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်မၤလိာ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤIEPအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးဖီတၢ်တဖၣ်လၢန့ၣ်ထီၣ်တၢ်ထီၣ်ကွဲးမ့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖီတၢ်တဖၣ်န့ၣ်: န့ၣ်အိၣ်ဒီးမၤတၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်မၤလိာ်လဲၣ်လီၤတၢ်လီၤဖဲလဲၣ်ဒီးန့ၣ်ကအိၣ်လၢဖဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖီတၢ်တဖၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အသးလၢန့ၣ်တၢ်သးစဲ. တၢ်ယုထီၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်ယုထီၣ်တၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမ့ၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတၢ်စုသ့ဒီးတၢ်သ့မၤတၢ်တဖၣ်အဖီခိၣ်လီၤ.ဖဲန့ၣ်ထီၣ်IEPတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးကတိၤတၢ်န့ၣ်အရ့ၣ်ဒိၣ်ဝဲလီၤ.နၤဒီးန့ၣ် IEP ကရူၢ်ဖိဟံလီၤဝဲန့ၣ်ဖီတၢ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်အံၤအရ့ၣ်ဒိၣ်လၢန့ၣ်ကွဲးန့ၣ်. နံၣ်ဘၣ်စကၢ် VR ဒီး DHHS-DD ကဟ့ၣ်ခိဟ့ၣ်နီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤကဒဲကဒဲလၢန့ၣ်ဖီတၢ်တဖၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
<p>တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါတၢ်ယုထီၣ်တၢ်ဟံးဖျိၣ်မၤသးကိးတၢ်တခါလၢန့ၣ်ဘၣ်စကၢ်VRဒီးနီၣ်တၢ်ဂၤဒၣ်အဘၢၣ်စၢၤလီၤ.ပုၤတၢ်ဂၤအတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤဒီးတၢ်မၤဝံၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတဖၣ်ယုထီၣ်သ့ၣ်ညါအီၤဖဲလဲၣ်တခါတၢ်ယုထီၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.</p>	<p>ဖဲန့ၣ်အိၣ်ၣ်ၣ်ဒီးသးအနံၣ်အလါလၢန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘျီလၢမူဒါန့ၣ်, DD မ့ၢ်ဆါတၢ်မၤစၢၤအကါဒိၣ်ကတၢ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလီၤ.</p>
	<p>တၢ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်ကတၢ်လၢန့ၣ်ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢန့ၣ်ဖီတၢ်တဖၣ်အဖီခိၣ်လီၤန့ၣ်တၢ်မ့ၢ်လၢဒီးတၢ်မိမိၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်လီၤ. နၤဒီးန့ၣ်ကရူၢ်ဖိထံၣ်လိာ်သးဒီးန့ၣ်တၢ်မၤစၢၤပုၤဒုးလိာ်ဖိးဒုတၢ်(SC)ဒ်သိးကမၤဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ်ဖီတၢ်တဖၣ်လီၤ.န့ၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အတၢ်ကွဲးထံဒုးန့ၣ်ဖျါဝဲန့ၣ်ကတုၤလၢဖီတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လိာ်ဘၣ်တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>

ယတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ယကဘၣ်ရဲၣ်ကျဲၤအီၤဒ်လဲၣ်?

ကွဲးနီၤဒီးနီၤIEPကရူၢ်(သရၣ်/မုၢ်တဖၣ်)ကွဲးခိၣ်မိၢ်ပၢ်ဒီးပုၤဂုၤပုၤဂၤ)ကဆၢတၢ်ဝဲတၢ်ကုၣ်ဘၣ်ကုၣ်သ့လီၤဆီတၢ်မၤစၢၤတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးလီၢ်စးဖီကဟ့ၣ်တၢ်မၤစၢၤဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂၤတဖၣ်နကတုၤလၢနဖီတၢ်ဂီၢ်ကမၤစၢၤနလီၤ. လၢတနံၣ်အပူၤနမၤတၢ်လီၤလီၤဆူနဖီတၢ်ဒီးမၤဝံၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂၤတဖၣ်လၢန IEP. အပူၤလီၤ. တနံၣ်ဘၣ်တနံၣ်နီၤဒီးနီၤ IEPကရူၢ်ထံၣ်လီၢ်သးဒီးတဲသကိးနတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂ့ၢ်ဆူနဖီတၢ်ဂၤနတၢ်စုသ့နတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်မၤလီၤမၤစၢၤနဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်ဘၣ်တနံၣ် ဘၣ်တၢ်ကွဲးလီၤ IEP အသီတခါလီၤ. တၢ်ကုၣ်ဘၣ်ကုၣ်သ့ လီၤဆီအတၢ်မၤစၢၤလၢနဒီးန့ၢ်ဘၣ်န့ၢ်သ့လီၤအသးလၢန IEP အဖီခိၣ်လီၤ.

Nebraska VR	DDD
<p>ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်အတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ (IPE)တၢ်ဂ့ၢ် တဖၣ်န့ၢ်ဒ်သိးနကတုၤထီၣ်ဘးနတၢ်မၤအဖီတၢ်တဖၣ်လၢအလိၣ်ဝဲတၢ်မၤစၢၤလီၤဆီဒီးမတၢ်ကဆိၣ်ထွဲတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်န့ၢ်ကွဲးလီၤဝဲလီၤ</p>	<p>နဒီးနကရူၢ်ဖိဒုးကဲထီၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢပုၤဟံၣ်ပုၤကညီၤလၢတၢ်အကံၢ်အလဲ (person-centered plan)ဒီးတၢ်ကိးစ့ၢ်ကိးလၢတၢ်ဆိၣ်ထွဲတၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢပုၤတဂၤဒၣ်အဂီၢ် (ISP)လီၤ. တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢနကွဲးလီၤအီၤန့ၢ်န့ၢ်ဖျါဝဲတၢ်မၤစၢၤလၢနကဒီးန့ၢ်ဒီးမတၢ်ကဆိၣ်ထွဲအဝဲသ့န့ၢ်လီၤ.</p>
<p>နံၣ်ဘၣ်ရဲၣ်ကျဲၤVRပုၤမၤတၢ်ဖိတၢ်ဖၣ်မၤတၢ်ဒ်ကရူၢ်တဖၣ်သိးကဆိၣ်ထွဲတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢနတၢ်မၤအဖီတၢ်တဖၣ်ကတုၤထီၣ်ဘးအဂီၢ်လီၤ.</p>	<p>နကရူၢ်ဖိမၤဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်နတၢ်တီၢ်ကျဲၤန့ၢ်လီၤ. ကရူၢ်ဝဲအံၤဟံၣ်ဃုာ်ဒီးန့ၢ် နဟံၣ်ဖိယီဖိပုၤလၢကွၢ်ထွဲန့ၢ် (မ့ၢ်အိၣ်ဝဲတဂၤန့ၢ်)DDတၢ်မၤစၢၤအ providerတဂၤဒီးပုၤဂၤလၢနကွဲးလီၤအီၤတဂၤဂၤန့ၢ်လီၤ.နတၢ်ဖဲးတၢ်မၤပုၤဒုးလိာ်ဖိဒုးတၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါဝဲနတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢန ISP အပူၤလီၤ.</p>
	<p>တၢ်ကဟံၣ်လီၤန့ၢ်န့ၢ်SCတဂၤလၢကတီၢ်ခိၣ်ရဲၣ်မဲနကရူၢ်ဒီးကကတိၤစၢၤတၢ်လၢနဂီၢ်လီၤ.</p>

တၢ်ရဲလိာ်မၤသကိးတၢ် တၢ်အုဉ်ခိဉ်(Social Security)

နကြးပတံထီဉ် Social Security န့ၢ်လီၤ နဘဉ်တၢ်ယုထၢနၤသ့လၢတၢ်မၤအါထီဉ်တၢ်ဟဲန့ၢ်တၢ်အုဉ်ခိဉ် (SSA) ဒီး မ့တမ့ၢ်တၢ်ရဲလိာ်မၤလိာ်တၢ်အုဉ်ခိဉ်လၢက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤ အဂီၢ်(SSDI)လီၤနမ့ၢ်အံၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါအါထီဉ်ဒီးလဲၣ်ဆူန့ၢ်လီၤကဝီၤ တၢ်ရဲလိာ်မၤလိာ်တၢ်ဟ့ၣ်ကီၤအရူမ့တမ့ၢ် www.ssa.gov/disabilityssi.

နကြးပတံထီဉ် Social Security ဖဲနအိဉ် ၁၈ နံၣ်န့ၢ်လီၤ

Medicaid

DDD လိာ်ဘဉ်ဝဲနကဘဉ်ပတံထီဉ် Medicaid တၢ်ဘဉ်ဘျူးဒီးနမ့ၢ်ကြးဝဲဘဉ်ဝဲဒီးကတူၢ်လိာ်ဝဲလီၤ Medicaidဆိဉ်ထွဲဝဲကီၢ်စၢ်ဖျိဉ်တၢ်လၢလီၤပလိဉ်ဒီးထံကီၢ်အစ့မိၢ်ပုၢ်အယိDDDမၤစၢၤကျိဉ်စ့လၢပုၤလၢအါထီဉ် တဖဉ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. နကြးပတံထီဉ် Medicaid ဖဲနအိဉ် ၁၈ နံၣ်န့ၢ်လီၤ. နပတံထီဉ်သ့ ဒီဖျိ ACCESSNebraska: ACCESSNebraska.ne.gov

ကျိဉ်စိစ့စိတၢ်မၤစၢၤ (Financial Assistance)

နမ့ၢ်ကြးဒီးတၢ်ယုထၢနၤသ့လၢ ကျိဉ်စိစ့စိတၢ်မၤစၢၤ ဖဲ DHHS ဖိသဉ်ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတၢ်မၤစၢၤ (CFS)တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ ဒ်သိး,

- တၢ်မၤစၢၤသ့ၣ်ခွဲသးပုၢ် ပုၤမံာ်တထံဉ် မ့တမ့ၢ်ပုၤက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤ (AABD)
- တၢ်မၤပုၤစိဉ်ရှၢၣ်တၢ်အုဉ်ခိဉ် (Social Security Supplement)
- တၢ်မၤပုၤဘဉ်ဃးတၢ်အိဉ်တၢ်အီတၢ်မၤစၢၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ (SNAP)
- တၢ်မၤစၢၤ တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ
- နပတံထီဉ်သ့ ဒီဖျိ ACCESSNebraska: ACCESSNebraska.ne.gov

တၢ်ကျိဉ်တၢ်ဖး အဂ့ၢ်အဂၤတဖဉ် (Other Resources)

တၢ်ယုထၢနၤသ့လၢ:

- လီၢ်ကဝီၤတၢ်ဒုးအိဉ်ဒုးဆိးတၢ်မၤစၢၤ

တၢ်အိဉ်အတၢ်း မ့တမ့ၢ် တၢ်အိဉ်အပုၢ်တဖဉ်

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ် ဘဉ်တၢ်မၤန့ၢ်အီၤလၢန့ၢ်ဘရၣ်စကဉ် ၂-၁-၁ ဒီဖျိ the United Way of the Midlands လီၤ နမ့ၢ်လိာ်ဘဉ်တၢ်မၤစၢၤဒီးကိး ၂၁၁ ကွဲၤဒီန့ၢ်တဖျၢၣ်ဖျၢၣ် မ့တမ့ၢ်လဲၣ်ဆူ online ဖဲ www.unitedwaymidlands.org/call211.

Tip:

VR တစ်ခုခုကို ပြုပြင်ဆင်ဆင်ရာတွင် Medicaid မှတစ်ဖက်မှ Social Security အစီအစဉ်ကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြပါ။

0

Nebraska VR (တပ်မဟာထိပ်တန်းလုပ်ငန်းအဖွဲ့)



နံနက်ပိုင်း VR

ကုန်သွယ်ရေး

P.O. Box ၉၄၉၇

Lincoln, NE ၆၈၅၀၉

၄၀၂-၄၇၁-၃၆၄၄

၈၇၇-၆၃၇-၃၄၂၂ (toll free)

၄၀၂-၄၇၁-၀၇၈၈ (fax)

marketingteam.vr@nebraska.gov

DHHS - ပုဂ္ဂလိကတရားရုံးထိပ်တန်းအဖွဲ့ (DDD)



တာဝန်ဆောင်ရွက်ပေးမှုပေးပို့ပေးမှုများ

ရုံးထိပ်တန်းအဖွဲ့များပေးပို့ပေးမှုများ

၃၀၁ Centennial Mall South

P.O. Box ၉၈၉၄

Lincoln, NE ၆၈၅၀၉-၈၉၄၄

(၄၀၂) ၄၇၁-၈၅၀၁

(၄၀၂) ၄၇၁-၈၇၉၂ (fax)

dhhs.developmentaldisabilities@nebraska.gov

ပုနီလီတား
တင်အိန်ဆုန်အိန်ချီးပုကညီတင်မၤစၢၤဝဲကျိၤ
တင်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘၣ်ဃးပုက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၢ်ဝဲ
လီၢ်ဖးဒု

P.O. Box ၉၈၉၄
Lincoln, NE ၆၈၅၀၉-၈၉၄၇

DD-PUB-7 Rev. 3/2022